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Úvodník 
 
Vážení čtenáři, 
 
Dovolte mi popřát Vám vše nejlepší v novém roce a 
to zejména klid na práci. Jedině potom nám práce 
může přinášet očekávané výsledky, na které se 
všichni těšíme. 
 
Každý nový rok je provázen určitou bilancí, co se 
zvládlo v uplynulém roce a co je v tom nastávajícím 
roce potřeba dodělat. Je to již skoro 6 let, co byla 
v červnu 1999 založena Rada PEFC a tak je před 
námi možnost zhodnotit velký kus práce, kterou její 
členové se schválenými i neschválenými systémy 
dokázali na poli podpory trvale udržitelného hospo-
daření v lesích. 
 
V současné době má Rada PEFC 30 členských ze-
mí, z nichž 17 má systém certifikace lesů schválený. 
Za poslední rok přibyly 4 členské země a také 4 sys-
témy byly v loňském roce schváleny. Rozloha certi-
fikovaných lesů stoupla o více jak 6 mil ha na dneš-
ních 55,3 mil ha a počet vydaných certifikátů CoC 
se takřka zdvojnásobil na současné necelé 2 tisíce.  
 
Uplynulý rok byl přelomový i tím, že certifikace lesů 
systémem PEFC opustila hranice Evropy, když byly 
uznány systémy v Austrálii a Chile. PEFC také zís-
kal prvního člena z Afrického kontinentu – Gabon. 
Jak komentoval Prezident Rady PEFC pan Henri 
Plaunche-Gillon „PEFC je ve svém 6 roce života a 
to odpovídá počtu kontinentů, na kterých má PEFC 
své členy.“ 
 
Před PEFC ČR leží zejména revize normativních 
dokumentů, na nichž se v loňském roce začalo 
pracovat a také práce na poli propagace loga PE-
FC, které dosud na pultech našich obchodů chybí. 
 
Ing. Pavel Hes, národní sekretář PEFC ČR 
pefc@pefc.cz 

 

Novinky z PEFC Česká republika 

Sněm PEFC ČR 

Vzhledem k povinnosti schválit do 1.dubna 2005 
mezinárodní standard Spotřebitelského řetězce 
dřeva (CoC) svolá předsednictvo PEFC ČR mimo-
řádné zasedání Rady a Sněmu PEFC ČR, jehož 
hlavním bodem je schválení mezinárodního stan-
dardu a ukončení platnosti stávajících dokumentů. 
Po schválení PEFC ČR a uznáním na ČIA už budou 
všechny nové certifikáty vydávány podle nového 
standardu. 

Únor 2005 
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Revize normativních dokumentů 

Postup schvalovacího procesu respektive revize 
národních dokumentů certifikace lesů je dán přílo-
hou č. 2 technického dokumentu Rady PEFC. Tento 
dokument stanovuje pravidla schvalovacího procesu 
a požadavky na něj. Tento dokument byl přijat Ra-
dou PEFC na Valné hromadě 22.11.2002 a je zá-
vazný pro všechny systémy, které žádají o vzájem-
né uznání s ostatními systémy v rámci certifikace 
lesů systémem PEFC. 
 
20.1.2005 se podruhé sešla pracovní skupina, která 
pracuje na revizi normativních dokumentů. Diskuto-
valo se zejména nad stěžejním dokumentem Čes-
kého systému certifikace lesů CFCS 1002:2001, 
který upravuje požadavky na vlastníky lesů. Ostatní 
dokumenty se ukázaly prakticky bezproblémové a 
dojde v nich k minimálním změnám při upřesňování 
popisu fungování systému.  
 
Jednotliví účastníci jednání si mezi sebe rozdělili 
jednotlivá kriteria a zavázali se je připravit do příští-
ho jednání pracovní skupiny. Na příštím zasedání 
pracovní skupiny, které je plánované na 14.3. se 
budou diskutovat jednotlivé návrhy, kteří jednotliví 
členové připraví. Výstupem bude první draft norma-
tivního dokumentu. Lze očekávat, že tento doku-
ment bude připraven pro první zveřejnění a distribu-
ován mezi jednotlivé členy PEFC a další zájmové 
skupiny. Lze očekávat, že veřejná diskuse nad 
zněním dokumentu přinese připomínky a podněty 
pro další úpravy dokumentu. 
 
Druhého zasedání pracovní skupiny se zúčastnili 
tito pracovníci: 
 
Delegáti PEFC ČR:  

Ing. Pavel Hes – NS PEFC ČR 
Josef Bartoň - Dobenín – omluven 

Komora Vlastníci lesů: 
Ing. Tomáš Dohnanský – LČR 
Ing. Josef Vovesný - SVOL 
Ing. Vladislav Seidl – VLS, s.p. 
Ing. Vladimír Rensa - SMPLH. 

Komora Zpracovatelé dřeva: 
Ing. Josef Horák – omluven 

Komora Ostatní zájmové skupiny 
Prof. Ing. Josef Gross, CSc. – ČZU 
Prof. Ing. Alois Skoupý, CSc. – MZLU 
Alfonz Kokoška – omluven 

Hosté: 
Ing. Antonín Lizna – Sdružení-Žadatel 
Ing. Martina Vojtová - MZLU 
Ing. Pavel Unar – AOPK 
Ing. Norbert Buchta - MŽP 

 

 
 
Zdroj: Ing. Pavel Hes, národní sekretář PEFC ČR 
pefc@pefc.cz 

Certifikace lesů v ČR 

Přehled certifikovaných lesů systémem PEFC 
v ČR 

V období od 1.1.2004 do 1.2.2005 bylo uděleno 123 
osvědčení na plochu lesů o rozloze téměř 30 000 

ha. Zejména z důvodu pokračujícího vydávání ma-
jetku restituentům a obcím evidujeme úbytek certifi-
kované plochy u státních lesů (-4 240,42 ha). Nej-
větší nárůst certifikované plochy lesů jsme naopak 
zaznamenali u obcí a měst a fyzických osob  
(22 609,16 resp. 8 245,57 ha). Právnickým osobám 
byla vydána osvědčení na 3 342,97 ha lesů.  
 
Druh 
vlastnictví 

Výměra v 
ha 

Rozloha 
v % 

Počet  
vydaných 
osvědčení 

Státní  1 582 594,74 81,78 168 
Obce a 
města 209 925,39 10,85 402 

Fyzické 
osoby 96 955,21 5,01 104 

Právnické 
osoby 45 753,29 2,36 49 

Celkem  1 935 228,63 100 723 
*údaje k 1.2.2005 
 
Zdroj: Ivana Kolínská, NCC ÚHÚL, cert@uhul.cz 
 

 
 

Certifikace spotřebitelského řetězce 
dřeva v ČR 

Přehled certifikace spotřebitelského řetězce 
dřeva 

Typ certifikátu Počet firem 
s certifikátem 

C-o-C 

Z toho 
držitelů 

loga PEFC 
Zpracovatelé dřeva 104 33 
Obchodníci se dřevem 37 12 
Pily 14 11 
Papírenský průmysl 2 1 
Stavebnictví 1 1 
Celkem 158 58 
 
K 1.2.2005 eviduje PEFC ČR 126 certifikátů vyda-
ných celkem 158 firmám z oblasti dřevozpracujícího 
průmyslu. Oslovení držitelů certifikátu PEFC se 
v počtu držitelů loga PEFC projevuje, stále však 
takřka 2/3 certifikovaných subjektů nemá uzavřenou 
smlouvu o používání loga PEFC. Bohužel 
s výjimkou dřevozpracujícího podniku Pražan, který 
označuje logem jeden výrobek určený na vývoz, 
jsme dosud nenašli žádného výrobce označujícího 
své výrobky logem PEFC. 
 
Zdroj: pefc@pefc.cz  

mailto:pefc@pefc.cz
mailto:cert@uhul.cz
mailto:pefc@pefc.cz
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Novinky z Rady PEFCC 

Semináře PEFC 

Rada PEFC pořádala dva technické semináře, které 
se týkaly zavádění nové mezinárodní směrnice 
spotřebitelského řetězce dřeva a problematiky 
recyklovaného materiálu. Semináře byly určeny 
zejména národním sekretářům PEFC, mimořádným 
členům, certifikačním orgánům a národním akredi-
tačním orgánům. 

Seminář k problematice certifikace recyklované-
ho dřeva. 

Dne 31.1.2005 se uskutečnil v Lucemburku seminář 
zaměřený na problematiku certifikace recyklované-
ho materiálu. Semináře se zúčastnilo 25 účastníků 
z 16 zemí. 
Rada PEFC si uvědomuje pozitivní roli recyklované-
ho materiálu pro trvale udržitelný rozvoj již od doby, 
kdy se pracovalo na prvních dokumentech certifika-
ce spotřebitelského řetězce dřeva. V těch byla 
recyklovaná surovina na bázi dřeva vnímána jako 
neutrální materiál při výpočtu procenta certifikova-
ného materiálu. 
 
Již od počátku byl signalizován zájem ze strany 
několika představitelů zpracovatelského průmyslu, 
zejména výrobců dřevotřísky, o problematiku 
recyklovaného materiálu a metodu zjišťování a 
označování. V květnu 2004 ustanovila pracovní 
skupina CoC malou skupinu, aby nalezla technické 
řešení k označování recyklovaného materiálu jako 
„certifikovaného“, což mělo být prezentováno na 
Radě PEFC a následně i na valné hromadě. To se 
nakonec neuskutečnilo pro přetrvávající nedořešené 
problémy jako je označování. Valná hromada roz-
hodla, že intenzivní konzultace potřebuje seminář, 
který se této problematice bude věnovat. 
 

 
 
Na semináři se diskutovala zejména: 
Ñ technická otázka způsobu kategorizace 

recyklovaného materiálu v rámci certifikace 
spotřebitelského řetězce dřeva a 

Ñ označování certifikovaného výstupu. 
 
Výstupem semináře bylo rozhodnutí, že problemati-
kou recyklovaného materiálu se bude Rada PEFC 
dále zabývat a došlo ke schodě klíčových účastníků 
o podobě technického řešení.  
 

Seminář k problematice certifikace spotřebitel-
ského řetězce dřeva. 

Dne 1.2.2005 se uskutečnil v Lucemburku seminář 
zaměřený na problematiku certifikace podle nové 
mezinárodní směrnice spotřebitelského řetězce dře-
va podle nového mezinárodního dokumentu. Semi-
náře se zúčastnilo více jak 40 účastníků z 20 zemí. 
Cílem semináře bylo zdůraznit klíčové prvky nové 
mezinárodní směrnice spotřebitelského řetězce dře-
va a to ve vztahu ke skupinové certifikaci, řídícím 
požadavkům systému, k řešení procentuální metody 
certifikace a implementaci spotřebitelského řetězce 
do národních systémů. 
 
Nový dokument musí být přijat všemi členskými 
zeměmi do 1. dubna 2005. Rada PEFC také stano-
vila přechodné období do kdy musí proběhnout u 
firem recertifikace podle nového dokumentu. PEFC 
ČR bude žádat o prodloužení přechodného období 
pro české firmy až do konce platnosti všech vyda-
ných certifikátů. 
 

 
 
Mezi novinky, které nový dokument přináší, stojí za 
povšimnutí zejména tyto: 
Ñ Možnost jednoho certifikátu (skupinový certifi-

kát) pro mezinárodně působící skupiny. 
Ñ Možnost použít jeden dokument pro více sys-

témů (není vázán pouze na systém PEFC). 
Ñ Upřesnění způsobů výpočtu u procentických 

metod. 
Ñ Zanesení požadavků na používání loga PEFC 

(když se firma rozhodne pro používání loga) do 
systému CoC a kontrola ze strany auditora. 

 
Dne 1.3.2005 proběhne pracovní seminář pro 
certifikační orgány, v rámci kterého bude prezen-
tována mezinárodní směrnice certifikace spotřebi-
telského řetězce dřeva a její požadavky na certifiko-
vaný subjekt i certifikační orgán. 
 
Dne 14.4.2005 pořádá certifikační firma CSQ-CERT 
pro své zákazníky tzv. „zákaznický den“ na kterém 
bude jedním z bodů i prezentace požadavků nového 
systému. 
 
Zdroj: Ing. Pavel Hes, národní sekretář PEFC ČR 
pefc@pefc.cz 
 

mailto:pefc@pefc.cz
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Proces uznávání systému PEFC ve členských 
zemích 

Gabon je první africkou zemí, která se stala čle-
nem PEFC 

PAFC Gabon je prvním africkým certifikačním sys-
témem, který se zapojil do mezinárodní iniciativy 
PEFC. Členové PEFC minulý týden všemi hlasy 
schválili žádost o členství v PEFC, kterou podal 
PAFC Gabon (Gabonese Pan African Forest Certifi-
cation System). 
PAFC Gabon se stal třicátým členem Rady PEFC.  
Paní Rose Ondo, prezidentka PAFC Gabon řekla 
k přijetí PAFC Gabon mezi členy Rady PEFC toto: 
„Gabon je první zemí, která v Africe zavádí národní 
certifikační systém. Rozhodli jsme se zavést stan-
dardy a principy, které jsou v souladu s požadavky 
PEFC.“ 

 
 
Členství v Radě PEFC znamená pro PAFC Gabon 
první krok na cestě k mezinárodnímu uznání a vzá-
jemnému přijetí tropických certifikovaných lesů 
v Gabonu prostřednictvím systému PEFC. Aby mohl 
být systém PAFC schválen a dosáhl svolení 
k používání loga PEFC, je třeba, aby dokončil ná-
rodní systém a ten pak předložil k posouzení PEFC. 
 
Zdroj: pefc@pefc.org 

Portugalsko – schválen certifikační systém 

Portugalský systém certifikace lesů byl schválen 
členy Rady PEFC. Proběhl nezávislý konzultační 
proces, který trval několik měsíců a zahrnoval i 
prostor věnovaný veřejné diskusi a členské země 
PEFC jednohlasně systém schválily prostřednictvím 
poštovního hlasování. 
 
Prezident PEFC Portugal pan Aristides Sécio se 
k rozhodnutí Rady PEFC vyjádřil takto: „Pro trvale 
udržitelné hospodaření v Portugalsku je to význam-
ný den. Jsme rádi, že naše snaha vytvořit nezávislý 

portugalský systém a splnit přísné požadavky PEFC 
přinesly své ovoce.“ 
 
Zdroj: pefc@pefc.org 

Interaktivní on-line srovnávací aplikace aktivních 
certifikačních systémů 

CEPI (Confederation of European Paper Industries) 
spustila nový webový nástroj, který umožňuje srov-
nání aktuálních dat, která se týkají celosvětově 
aktivních certifikačních systémů. 
Tento nástroj podporovaný ICFPA (International 
Council of Forest and Paper Organisations) analy-
zuje téměř dva tucty lesních certifikačních systémů, 
které fungují v rámci zeměkoule. Systémy certifiko-
vané podle PEFC se umístily velmi dobře ve všech 
posuzovaných kritériích. Nástroj rozlišuje mezi klí-
čovými ukazateli pro certifikaci lesů obecně a růz-
nými prvky, které se týkají jednotlivých certifikačních 
systémů. Nástroj bude aktualizován každé čtyři 
měsíce.  
 
Zdroj: pefc@pefc.org 
 

Seminář o spotřebitelském řetězci v Dánsku 

Seminář o spotřebitelském řetězci, který se zaměřil 
zejména na firmy v řetězci se setkal mezi zúčastně-
nými dřevozpracujícími, obchodními i distribučními 
společnostmi s velkým ohlasem. 
Celkem se semináře nazvaného „Jak může PEFC 
pomoci vašemu obchodování“ zúčastnilo 70 před-
stavitelů ze všech odvětví dánského lesnického 
sektoru. 
 
Seminář uspořádaly národní reprezentace PEFC 
v Dánsku, Finsku, Norsku a Švédsku s podporou 
Rady PEFC. Experti PEFC a představitelé firem 
dřevozpracujícího sektoru představili výhody certifi-
kace spotřebitelského řetězce a svoje zkušenosti 
obecně se systémem PEFC. 
 
Zdroj: pefc@pefc.org 

Novinky ze světa 

PEFC Asie promotion  

PEFC Asie promotion vznikla jako nezisková orga-
nizace před rokem v Tokiu (Japonsko). Její činnost 
je v současné době podporovaná ze strany Rady 
PEFC a NAFI (australskou Národní asociací lesnic-
kého průmyslu).  
 
Hlavními cíli PEFC Asie promotion jsou: 
Ñ podpora a propagace značky a loga PEFC, 

cílů, kriterií a certifikačních procedur 
Ñ podporovat efektivní komunikaci mezi Radou 

PEFCC a japonskými zájmovými skupinami 
prostřednictvím odpovědí, poradenství a návrhy 
řešení 

Ñ zajišťovat japonské i anglické překlady potřeb-
ných dokumentů a zpráv, 

Ñ reprezentovat Radu PEFCC na seminářích, 
konferencích veletrzích nejenom v Japonsku, 
ale i v celé oblasti. 

mailto:pefc@pefc.org
mailto:pefc@pefc.org
mailto:pefc@pefc.org
mailto:pefc@pefc.org
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V současné době jsou 2 japonské firmy certifiková-
ny spotřebitelským řetězcem dřeva a zájem dalších 
firem je registrován. 
Certifikace lesů dosud ještě není známá v Japonsku 
mezi širokou veřejností, zatímco podnikatelé i zá-
kazníci si velmi uvědomují význam ekologických 
aspektů, zejména po zkušenostech s problémem 
znečištění ovzduší s konce 70 let, kdy vrcholil „Ja-
ponský ekonomický zázrak“. Vláda si v roce 2001 
vynutila „zelený nákupní zákon“, kterým podpořila 
veřejný i privátní sektor v nákupu ekologicky přija-
telných produktů. Japonský trh je rozsáhlý a má 
výrazný potenciál růstu u ekologicky šetrných pro-
duktů jako jsou výrobky s logem PEFC. 
 
Zdroj: afs@forestrystandard.org.au 

Dánsko – certifikace PEFC 

Dánský ministr životního prostředí rozhodl, že dán-
ské státní lesy budou certifikovány. Ministr potvrdil, 
že nebude rozdílně posuzovat mezi certifikačními 
systémy PEFC a FSC. Jako první budou certifiko-
vány 2 lesní oblasti a to podle obou certifikačních 
systémů. 
 
12 500 hektarů lesů především v soukromém vlast-
nictví je certifikováno podle dánského standardu 
PEFC, zatímco systém FSC si vybral pouze jeden 
vlastník lesa. 
 
V souvislosti s oznámením ministra ve věci certifika-
ce státních lesů se dva největší správní orgány 
v oblasti lesnictví, Hedeselkabet a Skovdyrkerfore-
ningen, rozhodly že založí zastřešující organizace 
pro skupinovou certifikaci podle směrnic PEFC 
Denmark, které toto umožňují.  
Hedeselkabet a Skovdyrkerforeningen spravují lesy 
v zastoupení malých vlastníků lesů, kteří nyní do-
stanou možnost mít svůj les certifikován v rámci 
skupinové certifikace. 
 
Zdroj: Tanja Olsen (to@skovforeningen.dk)  
 

Španělsko – průvodce certifikací spotřebitelské-
ho řetězce dřeva 

Brzy vyjde španělský průvodce „Dřevo – a jistota 
budoucnosti“ 
 
Účelem této nové publikace, která vychází v lednu 
2005 není pouze vysvětlit jednoduchou a stručnou 
formou nový systém certifikace spotřebitelského 
řetězce dřeva, který byl nedávno schválen na Valné 
hromadě PEFC; ale také informovat zájmové skupi-
ny a zejména ty ze sektoru průmyslu o první a dru-
hé transformační fázi. Ve Španělsku evidujeme již 
23 firem, které si vybraly certifikaci CoC podle PE-
FC. S pomocí výše zmíněného průvodce je cílem 
PEFC Španělsko podporovat snahu certifikovaných 
firem při propagaci trvale udržitelného hospodaření 
v lesích a povzbudit ty, kteří právě o certifikaci CoC 
žádají. 
 
Zdroj: Marta Salvador (secretaria@pefc.es)  
 

USA - Sustainable Forestry Board vydává nový 
Standard 

10. ledna 2005 vydala the Sustainable Forestry 
Board (SFB), Inc. a nezisková vládní organizace 
Sustainable Forestry Initiative® (SFI) Standard, který 
platí pro roky 2005-2009. Tento Standard je výsled-
kem revizního procesu, který trval rok a zahrnoval tři 
fáze veřejného připomínkování a následně zpraco-
vané návrhy nového Standardu. SFB uspořádala 
regionální workshopy kde proběhly diskuse zainte-
resovaných skupin s cílem vyjádřit názory a věnovat 
pozornost všem členům SFB i pracovním komisím. 
Hlavní změny ve Standardu se týkají především 
těchto oblastí: byly přidány ukazatele k tématu pře-
měny druhové skladby, mýtní porost, invazní exotic-
ké druhy, ekoregionální plánování atd. Program 
„Účastníci“ také vyžaduje pravidelné roční dozorové 
audity v průběhu certifikace. Všichni vedoucí audito-
ři a auditorské firmy provádějící audity podle SFI 
musí být akreditovány na národní úrovni. Standard 
je také přebudován a je uživateli bližší. Kopie nové-
ho Standardu a podpůrné dokumenty si můžete 
stáhnout na www.aboutsfb.org. Tištěné kopie Stan-
dardu budou k dispozici v březnu.  
SFB bude pořádat workshopy týkající se zavádění 
nového Standardu a to počínaje 3. březnem, které 
budou probíhat do května a budou určeny účastní-
kům procesu, auditorům i zákazníkům. Workshopy 
jsou postaveny tak, aby podporovaly předávání 
informací k implementaci a zpřehlednily a ujasnily 
nové požadavky Standardu. Registrace na work-
shopy probíhá na webových stránkách, kde je mož-
né si stáhnout registrační formulář. Jestliže máte 
další dotazy k tématu SFB nebo novému Standardu, 
kontaktujte paní Allison Welde, koordinátorku SFB 
programu a to na weldea@aboutsfb.org. 

 
Zdroj: Oliver Scholz (pefc@pt.lu)  

mailto:afs@forestrystandard.org.au
mailto:to@skovforeningen.dk
mailto:secretaria@pefc.es
http://www.aboutsfb.org
mailto:weldea@aboutsfb.org
mailto:pefc@pt.lu
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Novinky z PEFC Slovensko 

Historie a stav 
certifikace systé-
mem PEFC na 
Slovensku 

Samotný proces 
započatia prác na 
príprave certifikač-
ného systému pod-
ľa PEFC na Slo-
vensku bol ovplyv-
nený viacerými fak-
tormi. Do tej doby 
na Slovensku nee-
xistoval národný 
lesný certifikačný 

systém (zrealizovaný bol len projekt regionálnej 
certifikácie podľa FSC v roku 2001), chýbalo silné 
zoskupenie vlastníkov lesov, ktorí by iniciovali 
a prevzali zodpovednosť za vybudovanie funkčného 
národného certifikačného systému. Ďalším faktorom 
bola skutočnosť, že významné drevospracujúce 
podniky preferovali certifikáciu podľa systému FSC. 
 
Proces tvorby národného certifikačného systému 
podľa PEFC sa oficiálne začal 11.6.2002, kedy 
generálny riaditeľ Lesníckej sekcie MP SR vymeno-
val prípravnú pracovnú skupinu, ktorá mala za úlohu 
vypracovať a pripraviť národný systém certifikácie 
lesov podľa kritérií PEFC. Zavedenie národného 
systému certifikácie lesov na Slovensku podľa sys-
tému PEFC je jednou z prioritných úloh Sekcie 
lesníckej MP SR v súlade so zámermi „Koncepcie 
lesníckej politiky do roku 2005. Koordináciou pra-
covnej skupiny bol poverený Ing. Ľuboslav Mika, 
pracovník Lesoprojektu Zvolen a neskôr aj sekretár 
ZCLS. 
 
Prípravná pracovná skupina sa nakontaktovala na 
PEFC Česká republika, kde jej zástupcovia vyšli 
maximálne v ústrety, hlavne vtedajší národný sekre-
tár Ing. Tymrák a neskôr Ing. Hes. Počas celej tvor-
by národného certifikačného systému nám českí 
kolegovia ochotne poskytovali potrebnú konzultačnú 
a poradenskú pomoc.  
 
Prípravná pracovná skupina oslovila rozhodujúce 
lesnícke subjekty a združenia, drevo a celulózo 
papierenské podniky ako aj záujmové a zaintereso-
vané o začatí certifikačného procesu ale hlavne 
o možnosti získania členstva v Národnom riadiacom 
orgáne PEFC. Informácia o tejto možnosti bola 
poskytnutá aj cez masovokomunikačné prostriedky.  
 
Ustanovujúce Valné zhromaždenie Národného 
riadiaceho orgánu – Združenia certifikácie lesov 
Slovenska (ZCLS), sa uskutočnilo 2.10.2002. Dňa 
8.10.2002 bol Národný riadiaci orgán rozhodnutím 
Krajského úradu v Banskej Bystrici zapísaný do 
registra záujmových združení právnických osôb pod 
názvom Združenie certifikácie lesov Slovenska 
(ZCLS). Na 6. Valnom zhromaždení Rady PEFC 
v Luxemburgu, ktoré sa uskutočnilo 22.11.2002, 
bolo ZCLS prijaté za riadneho člena Rady PEFC. 
 

Hlavná činnosť ZCLS spočíva vo vytvorení a správe 
Slovenského systému certifikácie lesov platného na 
území Slovenskej republiky vychádzajúceho zo 
základných princípov stanovených Radou PEFC 
(Pan European Forest Certification Council) so 
sídlom v Luxemburgu, zaistení kompatibility Sloven-
ského systému certifikácie lesov s oficiálnymi do-
kumentmi PEFCC, prezentácia a propagácia tohto 
systému v SR i v zahraničí, administrácia vlastníc-
kych práv a používanie loga PEFC na území Slo-
venskej republiky. 
 
Predseda ZCLS je Ing. František Štulajter, CSc., 
pracovník Lesov SR, š. p. B. Bystrica. Sekretár 
ZCLS je Ing. Vladimír Šmidriak, pracovník Lesopro-
jektu Zvolen a zabezpečuje administratívne, tech-
nicko-odborné, organizačné a hospodárske činnosti 
ZCLS. 
 
ZCLS má tri členské komory. Komoru vlastní-
kov/užívateľov lesov, Komoru spracovateľov dreva 
a Komoru ostatných záujmových skupín. Členovia 
Komory užívateľov lesov sú: Lesy SR š.p. B. Bystri-
ca, Štátne lesy Tanapu T. Lomnica, Lesopoľnohos-
podársky majetok š. p. Ulič, Vojenské lesy a majetky 
SR š. p. Pliešovce, Združenie obecných lesov SR 
Zvolen, Únia regionálnych združení vlastníkov ne-
štátnych lesov Rajecké Teplice, Združenie vlastní-
kov spoločenstevných a súkromných lesov Bansko-
bystrického kraja Zvolen, Technická univerzita – 
Vysokoškolský lesnícky podnik Zvolen, Neosolium 
S. C. M. Žiar nad Hronom. V Komore spracovateľov 
dreva sa nachádzajú: Zväz spracovateľov dreva 
Slovenska Zvolen, Slovwood Ružomberok a. s., 
Spektrum s. r. o Hliník nad Hronom. Komoru ostat-
ných záujmových skupín tvoria: Slovenská lesnícka 
komora Zvolen, Lesnícky výskumný ústav Zvolen, 
Lesoprojekt Zvolen, Technická univerzita vo Zvole-
ne, Odborový zväz Drevo, lesy, voda Bratislava.  
 
Členovia ZCLS (17 subjektov) uhrádzajú členský 
príspevok raz za rok. Výška členských príspevkov 
sa určuje tak, aby sa členovia komory vlastníkov 
lesov a spracovateľov dreva podieľali na financova-
ní ZCLS podielom podľa objemu vyťaženého alebo 
spracovaného dreva vyprodukovaného v SR. Člen-
ská komora ostatných záujmových skupín prispieva 
paušálnym ročným príspevkom na jedného člena 
komory v minimálnej výške 5 000 Sk.  
 
Vlastníci/užívatelia lesov všeobecne pozitívne prijí-
majú snahu o certifikáciu lesov a aj ju finančne 
podporujú, momentálne je to zatiaľ menej úspešné 
v tejto oblasti u spracovateľov dreva.  
 
Certifikačné kritériá a indikátory Slovenského sys-
tému certifikácie lesov (SFCS) vychádzajú z kritérií 
a indikátorov definovaných v dokumente "Pan - 
European Criteria and Indicators" (Lisabon 1998, 
rezolúcia L2) a z celoeurópskej smernice nazvanej 
"Pan-European Operational Level Guidelines" (Li-
sabon 1998). Proces vypracovávania štandardov 
bol koordinovaný Národným riadiacim orgánom 
a bol realizovaný pre národnú úroveň. Kritériá 
a indikátory SFCS sú použiteľné pre všetky kategó-
rie lesov a obhospodarovanie všetkých lesov na 
území Slovenska. Tieto kritériá sú totožné pre indi-
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viduálnu aj regionálnu úroveň hodnotenia. Vývoj 
certifikačných štandardov bol nezávislý od certifi-
kačného a akreditačného procesu. 
 
Príprava návrhov technických dokumentov bola 
ukončená 1.4.2003, kedy boli tieto návrhy národ-
ných verzií technických dokumentov predložené na 
oficiálne pripomienkovacie konanie trvajúce 60 dní, 
počas ktorého sa mohli všetky zainteresované stra-
ny vyjadriť k návrhom technických dokumentov. 
Informácia o pripomienkovom konaní bola zverejne-
ná cez médiá a rozhodujúce mimovládne združenia 
v oblasti ekológie boli priamo upovedomené o tejto 
možnosti. Informácie o pripomienkovom konaní boli 
uverejnené Tlačovou agentúrou Slovenskej republi-
ky (TASR) a Slovenskou tlačovou agentúrou a.s. 
(SITA) a v časopisoch a dennej tlači.  
 
Toto oficiálne verejné pripomienkové konanie, 
schválené valným zhromaždením 27.3.2003, bolo 
ukončené 1.6.2003. Počas pripomienkového jedna-
nia neboli vznesené závažnejšie pripomienky. Pri-
pomienky a odlišné názory na jednotlivé technické 
dokumenty alebo ich časti boli konzultované 
a následne po dohode zapracované alebo nezapra-
cované do technických dokumentov. Návrh technic-
kých dokumentov bol zverejnený a v súčasnosti je 
všeobecne prístupný na www.pefc.sk. 
 
Po zapracovaní pripomienok boli vytvorené pod-
mienky pre overenie životaschopnosti daných do-
kumentov v rámci pilotného projektu.  
 
Pilotný projekt sa začal realizovať 18.8.2003, kedy 
Lesoprojekt Zvolen obdržal od Žiadateľa o regio-
nálnu certifikáciu - Lesov SR š.p. Banská Bystrica 
žiadosť o vypracovanie interného auditu v zmysle 
vypracovaných technických dokumentov. Lesy SR 
š.p. Banská Bystrica obhospodarujú viac ako polo-
vicu daného regiónu, ktorý sa nachádza na stred-
nom Slovensku.  
 
Na základe tejto žiadosti boli oslovení užívatelia a 
vlastníci vylíšeného regiónu. Obdržali informáciu o 
možnosti certifikácie lesov podľa PEFC so stručnou 
informáciou o predmete certifikácie zároveň obdržali 
pozvánku na informatívne stretnutie ktoré sa usku-
točnilo dňa 18.9.2003. Na tomto stretnutí boli vy-
svetlené možnosti účasti individuálnych vlastní-
kov/užívateľov na regionálnej certifikácii a prezento-
vané podrobné informácie o spôsoboch hodnotenia 
trvalo udržateľného hospodárenia. Od tohto termínu 
začal Lesoprojekt Zvolen prijímať žiadosti o regio-
nálnu certifikáciu. Z vymedzeného územia požiadalo 
o regionálnu certifikáciu lesov 29 individuálnych 
užívateľov s výmerou lesných pozemkov 71 776 ha. 
 
Externý audit bol začatý 3.5.2004, keď Lesy SR, 
š.p. Banská Bystrica podali certifikačnému orgánu 
žiadosť o certifikáciu, čím sa začal samotný certifi-
kačný proces. Tento audit realizovala certifikačná 
spoločnosť PQM (Perfect Quality Mark), ktorá bola 
Žiadateľom o regionálnu certifikáciu vybratá na 
základe verejnej súťaže. Externý audit a tým aj celý 
pilotný projekt bol ukončený dňa 28.6.2004. Záve-
rečnú správu z certifikačného auditu č. CP 001/04 
vydal certifikačný orgán 30.6.2004. Zároveň 

k 1.7.2004 vydal certifikačný orgán Lesom SR š.p. 
ako žiadateľovi osvedčenie, ktorým potvrdzuje, že 
lesy v certifikovanom regióne sú obhospodarované 
trvalo udržateľným spôsobom v súlade s kritériami 
Slovenského systému certifikácie lesov. Pilotný 
projekt trval od 18.8.2003 do 1.7.2004. Technické 
dokumenty boli na základe nadobudnutých praktic-
kých skúseností počas pilotného projektu prispôso-
bované špecifikám Slovenska. Zistené drobné ne-
zrovnalosti boli konzultované s pracovnou skupinou 
a následne boli odstránené alebo upravené. Na 
základe výsledkov pilotného projektu upravila pra-
covná skupina znenie technického dokumentu 
SFCS 1002:2004: „Kritéria a indikátory trvalo udrža-
teľného obhospodarovania lesov“, tak aby viac 
vyhovoval zneniu Paneurópskych prevádzkových 
smerníc "Pan-European Operational Level Guideli-
nes“ 
 
Dňa 19.10.2004 sa uskutočnilo Valné zhromaždenie 
ZCLS, na ktorom bola prerokovaná a bez väčších 
problémov následne schválená definitívna verzia 
technických dokumentov Slovenského systému 
certifikácie lesov podľa PEFC. Po potrebnom dola-
dení boli tieto technické dokumenty odoslané Rade 
PEFC v Luxemburgu (28.10.2004) k procesu schva-
ľovania. Na VZ Rady PEFC v Chile bol schválený 
technický dokument o spotrebiteľskom reťazci (C-o-
C) a ZCLS prijíma tento dokument do Slovenského 
systému certifikácie lesov. 
 
ZCLS dostalo 10.1.2005 od Rady PEFC (Luxem-
burg) správu, že konzultant v procese hodnotenia 
SFCS bude Jakko Poyry Management Consulting 
(Europe) (JPMC Europe) z Fínska. ZCLS chce 
dotiahnuť proces tvorby a schválenia technických 
dokumentov Slovenského systému certifikácie lesov 
podľa PEFC k úspešnému zavŕšeniu a tak splniť 
jednu z kľúčových úloh Sekcie lesníckej MP SR. 
 
Ing. Vladimír Šmidriak pefc@pefc.sk  

Poznámky k certifikaci na Slovensku 

Počet regionů – původně se očekávalo, že počet 
regionů bude odpovídat krajské struktuře (8), ale 
v současnosti je možné, že počet regionů bude 
větší, neboť i rozloha pilotního území byla výrazně 
menší než je rozloha kraje. Na počet a velikost 
regionů bude mít vliv zejména zájem ze strany 
vlastníků. Na Slovensku nejsou vlastníci proti větší-
mu počtu regionů. 
 
Termín, kdy by mohlo dojít k uznání Slovenského 
systému certifikace lesů (SFCS) odhaduje Ing. 
Šmidriak do konání Valné hromady Rady PEFC 
v tomto roce, záleží to však zejména na počtu a 
závažnosti výhrad k SFCS ze strany nezávislého 
konzultanta. 
 
Mezi hlavní aktivity PEFC SK patří v současné 
době zejména proces posuzování a schvalování 
systému ze strany Rady PEFC. Po jejím schválení 
se budou soustřeďovat zejména na propagaci certi-
fikace mezi vlastníky lesů a také dialog s komorou 
zpracovatelů. 

http://www.pefc.sk
mailto:pefc@pefc.sk
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Interview s 

národním sekretářem PEFC Německo Dirkem 
Teegelbekkersem 

Dirku, mohl bys 
krátce představit 
sebe i PEFC Ně-
mecko 
Lesnictví jsem stu-
doval na Mnichovské 
universitě a přes 
různá místa (státní 
správa v Hesensku, 
universita v Drážďa-
nech) jsem se dostal 
před 5 lety k PEFC. 
Nové sídlo PEFC 
Německo je v sou-

časné době ve Stuttgartu. Spolu s asistentem a 
účetní odsud koordinujeme všechny aktivity PEFC.  
V současné době jsou 2/3 německých lesů tj. 7 mil. 
ha certifikovaných systémem PEFC. Přes 200.000 
vlastníků se již rozhodlo pro PEFC a k nim patří i 
státní lesy v 11 největších spolkových zemích. 
 
Mohl bys krátce popsat standard v Německu? 
Základem je popis našeho systému tzv. „Technický 
dokument“, zde je popsán postup certifikace podle 
kterého jsme se rozhodli pro regionální certifikaci. 
Dokument odpovídá na otázky jako: Kdo je zodpo-
vědný za tvorbu kriterií? Co musí splňovat auditor a 
certifikační orgán? Kdo je držitelem regionálního 
certifikátu a jaké jsou jeho úkoly? Jak vypadá zprá-
va za region? Jak se vlastní lesní majetek účastní 
certifikace? 
Technický dokument obsahuje 6 dodatků: 
Ñ Seznam kriterií ve struktuře tak jak je stanove-

na pro vlastníka. 
Ñ Žádost o certifikace pro vlastníka a sdružení. 
Ñ Standard hospodaření v lesích, který je závaz-

ný pro všechny účastníky. 
Ñ Postup provádění venkovního šetření, které 

prověřuje dodržování standardu. 
Ñ Stanovy PEFC Německo. 
Ñ Vzorové dokumenty pro regionální pracovní 

skupinu – Sdružení-Žadatele o regionální certi-
fikaci. 

 
Jaké byly hlavní změny v normativních doku-
mentech při revizi systému? 
Na základě požadavku Rady PEFC, že od dubna 
2005 musí být pouze akreditované certifikační orgá-
ny jsme museli provést změny podle požadavků 
akreditačního orgánu. Tak abychom splnili poža-
davky EN 45011 museli jsme například posílit po-
stavení regionální pracovní skupiny a potvrzení 
jednotlivým účastníkům regionální certifikace se 
změnilo z „certifikátu“ na „potvrzení“. Z tohoto důvo-
du bylo nutné aby tyto pracovní skupiny získaly 
legální statut. 

Nejvýraznější změny jsou však uvedeny ve stan-
dardu hospodaření v lesích. Všechny body byly 
zpřesněny proto, aby se zmenšil prostor pro desin-
terpretaci. Byla provedena mnohá doplnění 
s dopady na všechny tři aspekty trvalé udržitelnosti 
(ekonomické, ekologické i sociální) - tak například: 
podnik se má snažit dosahovat kladného ekonomic-
kého výsledku, introdukované dřeviny vysazovat 
pouze ve směsi nebo přednostně zadávat práce 
v lese certifikovaným lesnickým podnikům.  
 
V oblasti venkovních šetření, ve které se muselo 
v předchozím období každoročně kontrolovat 10 % 
certifikovaných lesů jsme se od tohoto procenta 
odklonili a používáme kriteria pro výběrová šetření 
která jsou definována v normativním dokumentu EN 
45012. 
 
Kolik lidí se podílelo na revizi dokumentů a jak 
probíhal celý proces diskusí a připomínkování. 
Jak dlouho probíhal celý proces? 
V létě 2003 naše valná hromada ustanovila dvě 
pracovní skupiny. Jedna se věnovala tvorbě stan-
dardu a druhá se věnovala systémovým opatřením. 
Obě měly 5-10 členů. Do valné hromady v lednu 
2005 se obě pracovní skupiny sešly 3-krát na 1 až 2 
denním pracovním jednání. 
Na jaře 2004 jsme pověřili nezávislého konzultanta, 
aby zorganizoval dotazování u zájmových organiza-
cí a seminář. V červenci 2004 se konal dvoudenní 
seminář s takřka 100 účastníky ve Würzburgu, 
v rámci něho proběhla čtyři pracovní setkání zamě-
řená na ekologický standard, socioekonomický 
standard, procesy a marketing. Připomínky z tohoto 
semináře se byly cca z 90 % zapracovány do našich 
nových standardů. 
V listopadu 2004 byl návrh revidovaných dokumentů 
uveřejněn na internetu k veřejné diskusi. Každý 
zájemce měl 6 týdnů na zaslání komentáře k tomuto 
dokumentu. Této možnosti využilo pouze 20 osob 
především z lesnické branže. 
 
Co bys nám doporučil udělat lépe na základě 
čerstvých zkušeností? 
Náš proces revize normativních dokumentů měl dvě 
slabiny:  
Ñ Nikoli vlastní vinou se nám nepodařilo zapojit 

do procesu největší ekologické uskupení a tak 
je přesvědčit ke spolupráci na tvorbě standardu 
nebo alespoň na komentáři standardu. 

Ñ Čtyři týdny před rozhodujícím sezením hrozilo, 
že celý proces ztroskotá, po té co ze strany 
soukromých vlastníků lesů zazníval hlasitý od-
por proti změnám ve standardu. Ačkoliv všech-
ny zájmové skupiny byly prostřednictvím tisko-
vých konferencí a Newsletteru o průběhu revize 
průběžně informováni, měla být komunikace 
ještě lepší.  

 
Děkuji za rozhovor. 

 
PEFC Česká republika 
 
Nábřežní 1326 
250 44 Brandýs n/Labem 

 
Tel. 322 319 836 
Fax: 326 902 434 
E-mail: pefc@pefc.cz 
www.pefc.cz  
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